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 В представленной статье автор раскрывает содержание княжеской формы помощи, которая 
способствовала развитию поддержки особым, наименее защищенным слоям населения, таким как 
старики, убогие и нищие. Автор делает вывод о том, что в Древней Руси наряду с существующими 
формами поддержки и взаимопомощи, возникшими со времен восточных славян, активное развитие 
получила княжеская поддержка нуждающихся. Многие древнерусские князья считали своим долгом 
оказать посильную помощь обездоленным, делая это по совести и внутреннему убеждению. 
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 In the article the author reveals the content of the princely form of assistance, which contributed to the 
development of support for special, the least protected segments of the population, such as the elderly, the 
poor and the poor. Th e author concludes that in Ancient Russia along with the existing forms of support and 
mutual assistance that have arisen since the time of the Eastern Slavs, the active development of the prince-
ly support of the needy. Many old Russian princes considered it their duty to provide all possible assistance 
to the disadvantaged, doing it on conscience and inner conviction.
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